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FoTbAlový pohodář v. ŠmICER 
Kvůli zranění asi nestihne mistrovství světa  str. 9 

MUDr. Pavel BéM
primátor hlavního města Prahy

Osud jednoho 
jedinečného mostu

Z českého národa vzešly během staletí 
trvání jeho historie tisíce výjimečných osob-
ností. Pouze několik z nich ale svým důvtipem, 
přirozenou inteligencí a především odvahou  
a nadšením pro věci nové překročilo sta-
letí. Nadčasovost jejich myšlení je pak všu-
dypřítomná. Jednou z takových osobností 
světového formátu byl bezesporu český král  
a římský císař Karel IV. Když letního rána 9. 
července léta Páně 1357 pokládal přesně v 5 
hodin a 31 minut vlastní rukou základní kámen 
mostu, jenž se dodnes pyšní jeho jménem, 
neponechal nic náhodě. Celé měsíce předtím 
počítali císařovi nejlepší astrologové konjunkci 
Slunce se Saturnem neboli ten nejšťastnější 
okamžik roku vhodný pro slavnostní počin 
takového kalibru. Volba nakonec padla na výše 
zmíněný devátý červenec. Základy dnes nej-
staršího pražského a troufám si tvrdit i toho 
nejkrásnějšího mostu na světě byly položeny 
společně s mnoha mýty a pověrami, které 
dodnes fascinují miliony lidí této planety. 

S nutnou opravou Karlova mostu začalo 
hlavní město Praha již před dvěma lety, kdy 
jsme zajistili dva mostní pilíře poškozené při 
povodni v roce 2002. Odborníci i Pražané tak 
měli po více než sto letech unikátní příležitost 
podívat se až k základům mostu a dozvědět 
se víc o technologiích používaných ve 14. sto-
letí jeho staviteli. K rekonstrukci existují dvě 
základní metody. Ta první znamená značný 
zásah spojený s vynětím betonové desky, vel-
kými náklady, dlouhodobou realizací a úplným 
uzavřením mostu. Druhá metoda, kterou jsme 
nakonec zvolili, je šetrnější a spočívá v postup-
ných krocích oprav. Je proto rozdělena do dvou 
etap: v té první provedeme novou hydroizolaci, 
obnovíme systémy odvětrávání vnitřní části 
mostu a přeložíme kamenné zábradlí. Tato 
etapa začne na podzim a bude nás stát okolo 
čtvrt miliardy korun. S radostí dodávám, že dal-
ších 8,5 milionu korun jsme získali z veřejné 
sbírky od tisíců dárců a 5,5 milionu jako dar 
od občana Prahy. Všem, kteří jste přispěli na 
záchranu jedné z nejvýznamnějších památek 
naší metropole, bych rád tímto znovu poděko-
val. Ve druhé etapě oprav pak dojde k výměně 
jednotlivých kamenných bloků. Práce se budou 
provádět vždy jen na určitém úseku mostu 
tak, aby byl zachován průchod pro pěší. Turis-
tům, ale i obyvatelům Prahy, se naskytne neo-
pakovatelná příležitost nahlédnout při jejich 
procházce do samého nitra mostu – až tam, 
kam kdysi upíral svůj zrak i stavitel Petr Parléř  
a možná i sám Karel IV.

Karlův most byl vždy místem, s kterým spo-
jovali svou fantazii umělci všeho druhu. Mnoho 
místa ve svých pověstech a zkazkách mu věno-
vala také lidová slovesnost. Jedna z pověstí 
vypráví například o vodníkovi bydlícím pod čtvr-
tým mostním obloukem, ale ta nejslavnější je 
o bájném meči. Někde ve zdivu je prý zazděn 
Bruncvíkův zázračný meč, který nalezne teprve 
kopyto koně sv. Václava bránícího v čele bla-
nických rytířů českou zemi. Jakkoli by to bylo 
úžasné, bájný meč zřejmě během oprav nena-
lezneme. Hrdost a pýchu nad tím, že jsme 
si tento klenot dokázali zrekonstruovat bez 
jediné koruny zvenčí, a tedy pouze z vlastního – 
pražského – měšce, bychom ale objevit měli.
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Miluji Prahu
Půvabná Radka Kocurová (24) je 
česká vicemiss z roku 2002. Věnuje se 
modelingu, ale její tvář je hlavně známá 
z televize, kde uvádí předpověď počasí. 
Dobře ji znají i fotbaloví fanoušci. Je 
totiž přítelkyní jednoho z našich nejlep-
ších fotbalistů, českého reprezentanta 
Tomáše Rosického.

Sledujete zápasy svého přítele Tomáše 
Rosického? Chystáte se navštívit mistrov-
ství světa ve fotbale v Německu?

Na mistrovství světa se moc těším. 
Nemůžu se dočkat a z celého srdce přeji 
našim fotbalistům úspěch. Na zápasy 
našeho mužstva pojedu s mamkou  
a taťkou, tedy s paní Rosickou a panem 
Rosickým. Budeme fandit všichni spo-
lečně. Přijede i Tomův bráška. Zápasy 
svého přítele rozhodně sleduji a opravdu 
moc ráda. Atmosféra zápasů v Dort-
mundu je nezapomenutelná. Pokaždé 
mám takové příjemné mrazení. Hlavně 
když fanoušci skandují Tomášovo jméno. 
Myslím si, že lepší atmosféru už nezažiji. 
Fanoušci tam jsou fakt skvělí.
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Sama sportujete. Podporujete uspořá-
dání olympijských her v Praze?

A kde jinde než v tak krásném městě, 
jako je Praha, by se měly konat?! Jsem roz-
hodně pro, aby se olympijské hry uskuteč-
nily v Praze.

Žijete střídavě v Praze a v německém 
Dortmundu. Jaký je mezi těmito městy 
rozdíl, co se vám na nich nejvíce líbí?

Ano, pendluji mezi Prahou, Dortmun-
dem, ale také Karvinou, kde jsem vyrůstala 
a kde mám rodiče. Všechna tato tři města 
mám moc ráda. Dortmund je pro mě odpo-
činkovým a krásným místem. 

jsme v polovině závodu

Fotbalové mistrovství světa je za dveřmi. Po 
osmi letech se tento sportovní svátek vrací 
na evropskou půdu, konkrétně do Německa, 
a poprvé v samostatné historii České repub-
liky u toho bude i naše reprezentace. Počí-
naje 9. červnem v rozmezí jednoho měsíce 
zodpoví celkem 64 utkání hned několik 
zásadních otázek. 

Nejdůležitější z nich bude, kdo se 
stane příštím světovým šampió-
nem. Nejžhavějším kandidátem 
je samozřejmě tým Brazílie 
v čele s nejlepším letošním 
fotbalistou světa Ronal-
dinhem. Ale vzpomeňme 
na turnaj před čtyřmi lety, 
kdy tehdy úřadující mistři světa  
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bové i mezinárodní scéně si už své pozice 
vydobyla, nyní ovšem odborníky i veřejnost 
zajímá, jak se jí podaří obhájit druhou příčku 
na žebříčku týmů FIFA. 

Trenér Brückner bude spoléhat na osvěd-
čená jména, během sezóny však zdaleka 
neměl jasno. Situaci komplikovala pře-
devším četná zranění našich klíčových 
hráčů. Koller, Galásek a další museli 
již před šampionátem svést úporný boj 

o to, aby se stihli doléčit před uzavřením 
konečné nominace. S výjimkou Reného 

Bolfa, který nestačil nabrat dosta-
tečnou herní praxi, se to ale všem 
podařilo. Mezi posledními rekon-
valescenty byl i záložník Vladimír 
Šmicer, se kterým přinášíme exklu-

zivní rozhovor na straně 9.  (mš)

Fotbalový svátek se blíží

Strategická rozhodnutí ovlivní život města za 5 až 10 let

z Francie nepostoupili ani ze skupiny. Pro 
českou fotbalovou reprezentaci bude nej-
důležitější fakt, že se poprvé dostane do 
přímé konfrontace se světovým fotbalem. 
Na evropské klu-

pokračování na str. 2

„Jsme na konci první poloviny maraton-
ského běhu. Závod je rozběhnut dobře, ale to 
hlavní nás teprve čeká. Učinili jsme klíčová 
strategická rozhodnutí, která ovlivní život 
města za 5 až 10 let. Ochránili jsme město 
jednou provždy proti povodni, připravili  
a urychlili výstavbu nadřazeného doprav-
ního skeletu, postavili nové stanice metra, 
zajistili bezbariérové a moderní tramvaje. 
Vyhlásili jsme nekompromisní válku zlo-
činu, nepoctivým taxikářům a všem, kteří 
nerespektují zákony. Vytvořili jsme pod-
mínky pro vznik nových pražských cen-
ter (nikoli nákupních) s cílem roz-
ložit dnešní neúnosné 
zatížení histo-
rického jádra  
města. Právě 
v následujícím 
období většinu těchto 
projektů dokončíme,“ 
to je odpověď pražského 
primátora Pavla Béma 
na otázku, jak by zhodno-
til dosavadní práci radnice, v jejímž 
čele stojí čtyři roky. Zaměřme se tedy na 
zmiňované projekty: 

■ výstavba protipovodňové ochrany 
města
Jistě výrazný úspěch, protože ačkoli 
se poslední velká voda v roce 2002 pro-
hnala nejen Prahou, pouze česká metro-
pole má téměř dokončený a funkční proti-
povodňový systém. Délka všech zemních 
sypaných hrází, zídek, betonových zdí  
a mobilních hrazení dosáhla až doposud 
úctyhodné délky 20,5 kilometru, s dalšími 
je ale ještě počítáno. Primátor Bém k tomu 
říká: „Jsem hrdý na to, že se nám podařilo 
v neuvěřitelně krátkém čase, za nesmírně pokračování na str. 3

dopRAvNím STAvbám věnuje pražský magistrát 
zvýšenou pozornost. Primátor Pavel Bém před necelými 
dvěma lety odmával dokončení stavby tunelu Mrázovka, 
který významně ulehčil dopravě v přetíženém Smíchově. 
Nejaktuálněji se vylepšení dopravní situace dočkali 
obyvatelé Prahy 10 otevřením nové stanice metra trasy A 
- Depo Hostivař.

složitých ekonomických podmínek odstranit 
následky největší živelní katastrofy v Praze 
a ochránit naše jedinečné město proti dal-
ším povodním v budoucnosti. Trvalo nám to 
čtyři roky, náklady se vyšplhají na 3,5 mld. 
Kč, ale stojí to za to. Pražané i já můžeme  
v klidu spát.“ 

■ Městská hromadná doprava
Je v centru zájmu vedení města a odpovídá 
tomu výše dotací – ročně je to více než 12 
mld. Kč, které jdou na výstavbu dopravní 

infrastruktury, údržbu a modernizaci vozo-
vého parku či dotování jízdného. Jízdné je 
stále jedno z nejnižších v Evropě. Pražský 
primátor k tomu uvádí: „Připomenu jen 
několik nejvýznamnějších investic – v roce 
2003 jsme otevřeli nejmodernější tramvajo-
vou trať v ČR, vedoucí na barrandovské síd-
liště a obsluhující 20 000 Pražanů. O rok poz-
ději pak byla dokončena trasa metra IV C 
1 na severní terasu města, nabízející rychlé  
a moderní spojení pro téměř 100 000 obyvatel 
metropole. 
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Územní plán čeká velká revize
Platný územní plán by měl být bezpečnou 
garancí, kterým směrem se město bude dále 
vyvíjet. Neměl by být svazujícím regulati-
vem, ale tvůrčím podkladem, který podává 
informaci, jakousi koncepční nabídku limitů 
dalšího rozvoje území a širších vazeb v sou-
ladu se strategickými prioritami města. 

Plán má také stabilizační funkci, a to nejen 
v zastavěném území. Ochraňuje důležité 
prvky městské krajiny a definuje chráněné 
zájmy ochrany přírody a památkových zón.
Současný územní plán je většinou velmi 
kritizován. Je příliš podrobný, někde velmi 
rigidně předepisuje funkce i pro nesmírně 
malé pozemky, jinde je naopak nejasný,  
a vede proto k příliš častým požadavkům na 
jednotlivé dílčí změny.

Co se myslím podařilo a na co se před 
deseti lety při projednávání tohoto doku-
mentu soustředila největší pozornost, je 
řešení pražského dopravního skeletu. Jed-
notlivé stavby vnitřního městského okruhu 
a na něj navazujících radiál se postupně 
realizují. Po letech váhání se konečně roz-
bíhá zásadně důležitá stavba dálničního 
obchvatu Prahy, která je investicí státu. 
Bohužel současný územní plán je stále 
poplatný pozůstatkům inženýrského chá-
pání problémů rozvoje města, které bylo 
vlastní socialistickému plánování. Sklouzl 
tak do polohy mezi územním a regulačním 
plánem a tento stav nemůže nikoho uspoko-
jovat. Obtížně se totiž rozlišuje mezi spous-
tou žádostí o drobné změny územního 
plánu a těmi podstatnými, které vyžadují 

pRAžSKé zpRAvodAjSTví
ÚzEmNí pláN – dopRAvA – FINANCE

Prioritou musí být kvalita života v hlavním městě i aktivity pro volný čas

Hlavnímu městu se ekonomicky daří. Vlastní 
hospodaření Prahy za rok 2005 skončilo pře-
bytkem ve výši téměř 1,4 miliardy korun. 
Stejně tak i sedmapadesát městských částí 
se může pochlubit přebytkem přesahujícím 
částku 754,7 miliónu korun. 

„V celkovém rozpočtu se hlavnímu městu 
podařilo vloni dosáhnout výrazného finanč-
ního přebytku ve výši 2,11 miliardy korun. Na 
tomto finančním úspěchu se vlastní město 
podílelo více než polovinou – téměř 64 pro-
centy. Kladného hospodářského výsledku se 
Praze podařilo dosáhnout především díky 
zvýšeným daňovým příjmům jako reakci na 
celkově dobré hospodářské výsledky státu,“ 
informoval náměstek pražského primátora 
Petr Hulinský, který má na starosti finanční 
politiku města. Tato více než dvoumiliar-
dová úspora již byla včleněna do příjmů  
a výdajů schváleného rozpočtu na tento 
rok. Příjmy vlastního hospodaření Prahy 
skončily přebytkem v částce zhruba 44,33 
miliardy, výdaje pak dosáhly 42,98 miliardy 
korun. Příjmová položka městských částí 
(MČ) vykázala úsporu ve výši 10,46 miliardy 
korun a výdaje přes 9,70 miliardy.

Do předloženého návrhu finančního vypo-
řádání bylo zahrnuto také finanční vypo-
řádání s MČ. Ty budou moci letos použít 

Metro má novou stanici v Hostivaři

držitelný stav. Územní plán přitom platí 
až do roku 2010. Proto připravujeme jeden 
důležitý krok – změnu územního plánu 
číslo tisíc, která představuje maximální 
možné odstranění nedostatků. Tato změna 
odstraní rozdíly mezi hranicemi pozemků 

širokou diskusi a jsou zásadní. Přitom způ-
sob projednávání musí ze zákona zůstat 
stejný bez ohledu na složitost projedná-
vané žádosti o změnu. Čtyři sta změn za 
rok, které musejí příslušné odbory zvlád-
nout, a dalších tisíc žádostí o změnu je neu-

NáměSTEK pRImáToRA jAN büRgERmEISTER si nově vybudované pražské 
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nevyčerpaných 156,90 miliónu korun, které 
jim poskytlo hlavní město ze svého roz-
počtu vloni nebo v předchozích letech. 
Například nevyčerpanou částku přesahu-
jící 4,6 miliónu korun, určenou na moder-
nizaci, výstavbu či vybudování bezba-
riérového vstupu, mohou v tomto 
roce ke stejnému účelu 

použít Dětský domov v Praze 6 a v Zahrad-
ním Městě, Střední průmyslová škola Novo-
borská v Praze 9 a pražská hvězdárna a pla-
netárium. 

Výsledky hospodaření Prahy i MČ za loň-
ský rok budou ještě na konci června 

schvalovat zastupitelé hlavního 
města Prahy.  E. Kolbabová

podle katastrální mapy a hranicemi funk-
čních ploch územního plánu. To při rozdílu 
měřítek nebylo v roce 1996 technicky možné 
zvládnout. Druhou, podstatně důležitější 
revizí projdou základní výkresy funkčního 
vymezení ploch.

Základním cílem je omezit počet funkčních 
ploch, které územní plán určuje, a sloučit je 
všude, kde to bude možné. Jejich počet se 
sníží více než o třetinu, aniž bude ohrožena 

zásadní role územního plánu jako nástroje 
udržitelného rozvoje našeho města. 

Spolu s připravovanou novelou strate-
gického plánu hl. m. Prahy tak zaha-
jujeme diskusi nad přípravou nového 
územního plánu, který by v roce 2010 

zastupitelstvo mělo projednat a schvá-
lit. Budoucí územní plán nutně musí 

mít za svoji prioritu kvalitu 
života města, jeho rekreační 
potenciál a nabídku akti-
vit pro volný čas. Také je 
nezbytné ho připravovat 
v úzké vazbě na sousední 
Středočeský kraj. Musíme 
odstranit ostrou hranu 
mezi problémy obou krajů 
tak, jak je to narýsováno 
v současných dokumen-
tech, a další rozvoj Prahy 
promýšlet v širším kon-
textu a v užší spolupráci 
s jejími nejbližšími sou-
sedy.  

Jan Bürgermeister, 
náměstek primátora

protipovodňová ochrana
Praha je proti velké vodě stále odolnější. 
Prokázalo se to při letošním rozvodnění 
Vltavy, kdy přestože nedošlo k výraznému 
zaplavení nadzemních částí, hladina spodní 
vody vystoupala téměř na úroveň tisícileté 
vody z roku 2002. Zásadním rozdílem bylo 
především ochránění kolektorů pod hlav-
ním městem. Pro ně povodně 2002 zname-

naly značný zásah: přestože inženýrské sítě 
nebyly tenkrát poškozeny, kvůli zvýšené hla-
dině spodní vody došlo k poškození elektro-
nických systémů zabezpečovacích zařízení. 
Letos kolektory zůstaly díky novým úpra-
vám suché.
„Hned po opadnutí vody v roce 2002 jsme 
uložili odboru městského investora, aby ve 
spolupráci s akciovou společností Kolektory 
Praha připravil návrh takových protipovod-
ňových opatření, která by v případě opako-
vání povodní zabránila dalším škodám,“ říká 
radní Pavel Klega, zodpovědný za městský 
majetek a hospodářskou politiku města. 
„Následně jsme uvolnili peníze na úpravu 
protiplynových ucpávek, které původně 
nebyly konstruovány na tlakovou vodu. Dali 
jsme sanovat betonové ostění kolektorů, aby 
se pro tlakovou vodu stalo nepropustným, 
a nadzemní objekty jsme vybavili protipo-
vodňovými stěnami jak pro poklopy, tak pro 
dveřní vstupy.“ 
Díky těmto opatřením, dokončeným v roce 
2004, nepronikla letos do prostor pražských 
kolektorů ani kapka vody a opatření zabrá-
nila škodám, které se v případě zaplavení 
elektronických systémů mohly vyšplhat 
minimálně do výše 25 mil. Kč.  (sch)

zA FINANCE je na magistrátu zodpovědný náměstek 
primátora Petr Hulinský (na snímku). Díky dobrému hospo-
dářskému výsledku města se peněz na zvelebení dočká také 
pražská hvězdárna a planetárium.

ANI KApKA vody nevnikla letos díky 
protipovodňovým ochranám do prostor 
pražských kolektorů.

autobusy a tramvaje jinak 
V sobotu 27. května 2006 byl zahájen pro-
voz linky A pražského metra až do nové 
stanice Depo Hostivař. V úseku Skalka - 
Depo Hostivař pojede v pracovních dnech 
v době asi od 7 do 19 hodin každý druhý 
vlak. Stanice je umístěna v úrovni terénu 
a mezi vlastní stanicí a Černokosteleckou 
ulicí byl vybudován nový autobusový ter-
minál a parkoviště P+R s kapacitou 177 
míst. V souvislosti s otevřením této nové 
stanice metra dojde v této oblasti k něk-
terým trvalým změnám v provozu měst-
ských autobusů a tramvají 

U nové stanice metra bude zřízeno nové 
autobusové obratiště Depo Hostivař. 
V tomto terminálu budou zastavovat linky 
163, 228, 229, 264, 265, 266, 268, 329, 364, 
381, 382, 383, 387 a 393, tyto linky nebudou 
zajíždět ke stanici metra Skalka a ruší se pro 
ně zastávky Hutní základna, Černokoste-
lecká a Skalka. Dále do obratiště Depo Hos-
tivař budou zajíždět linky 208, 212 a 238. 

U stanice Skalka budou nadále končit 
linky 111, 138, 154, 194, 224, 271 a 277, zasta-
vovat zde budou linky 145, 177 a 195.

Bude zavedena nová autobusová linka 146 
v trase Depo Hostivař - Černokostelecká 
- Sídliště Malešice - Spojovací - Nádraží 
Libeň - Českomoravská, která bude v pro-

vozu pouze v přepravních špičkách pracov-
ních dnů. 

Zastávka Hutní základna v Černokoste-
lecké ulici bude pro tramvaje i pro autobusy 
přejmenována na nový název Depo Hosti-
vař, pro autobusové linky bude zastávkou 
na znamení. 

V souvislosti s celostátní změnou jízdních 
řádů veřejné dopravy dochází 28. května 
2006 k dalším následujícím trvalým změ-
nám. 

Pro linku AE (Airport Expres) bude zří-
zena nová zastávka Dejvická (v zastávce 
linky 218), ve směru Letiště Ruzyně jen 
pro nástup a ve směru Nádraží Holešo-
vice jen pro výstup cestujících. Linka 506 
nebude zajíždět do zastávky Kablo. Pro 
linku 348 bude zřízena zastávka Fryčo-
vická (v zastávce linky 140). Pro linky 138 
a 224 bude zřízena zastávka Na Padesátém 
(v zastávce linky 195. Pro linku 183 bude 
zřízena zastávka Nad Jetelkou (v zastávce 
linky 145),  pro linky 194 a 271 bude ve 
směru Myšlínská zřízena druhá zastávka 
Skalka (v zastávce linky 111) a pro linky 381 
a 387 bude zrušena zastávka Dolnoměcho-
lupská a naopak zřízena zastávka Na Návsi 
(v zastávce linky 329). Zároveň dochází  
k přejmenování některých zastávek.  (red)

A i když teď bude Tomáš hrát od pod-
zimu v Londýně za Arsenal, na Dort-
mund nikdy nezapomenu. A co se mi 
vybaví, když si na Dortmund vzpo-
menu? Krásně prožité dny, dlouhé pro-
cházky lesem, plný stadión lidí, neza-
pomenutelné zápasy, kamarádka Sabina 
a naše „dortmundská babička“ paní 
Kolářová... Moc ráda se vracím také do 
Karviné. Vždy, když do města přijíž-
dím, mám takový krásný, nepopsatelný 
pocit. Vím, že na mě tady čeká milu-
jící rodina, maminka, tatínek, bráška, 
tety, babičky a další fajn lidi… Praha? 
To je hlavní město České republiky a ve 
všech směrech absolutně právem. Tolik 
nádherných památek pohromadě se jen 
tak někde nevidí. Praha je krásná. Jsem 
pyšná na to, že mohu vyslovit větu: Pra-
cuji a bydlím v Praze.

Kam se chystáte na dovolenou? Jaké 
bude v létě počasí?

Na dovolenou bych chtěla někam k moři. 
Je to jedno kam, hlavně že tam budou se 
mnou lidi, které mám ráda. Minulý rok 
jsem prožila skvělou dovolenou na Male-
divách. Je to opravdový ráj. A jaké bude  
v létě počasí? Samozřejmě jasno nebo 
skoro jasno, žádné přeháňky, déšť ani 
bouřky a teploty 24 až 28 °C, vítr slabý, 
proměnlivý, do 15 km/h. Ne, to byla leg-
race. Já samozřejmě zatím netuším, jaké 
nás čeká počasí, je to příliš předčasné. Ale 
každému bych přála takové počasí, jaké 
má sám rád. (Ex voto)

dokončení ze str. 1

ÚzEmNí pláN je nutný připravit i v návaznosti 
na potřeby sousedního Středočeského kraje, 
říká náměstek primátora Jan Bürgermeister

praha dobře hospodaří

Miluji Prahu
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Zbrusu nová a designově 
unikátní stanice metra 
s názvem Depo Hostivař slouží 
Pražanům od minulého pátku. 
Nová stanice tak prodloužila 
trasu a směrem ze Skalky  
o dalších šest set metrů. 

Výše uvedená unikátnost vzhledu nové stanice 
tkví především v jejím strohém architektonickém 
ztvárnění: stanice Depo Hostivař totiž vznikla 
přestavbou bývalé myčky, což se odrazilo na 
jejím téměř industriálním vzhledu. Klasická povr-
chová stanice s proskleným vestibulem, jedním 
kolejištěm a jedním vchodem má vůbec nejužší 
nástupiště v celém systému pražského metra: 
měří pouhých šest metrů. Nevešly se sem tak 
ani klasické lavičky, ale pouze kovová opěradla.



CMYK CMYK

CMYK CMYK

v UNESCO. Na úrovni státu nyní chybí člo-
věk, který by zprostředkovával komunikaci 
s centrálou v Paříži. Tyto kontakty přitom 
musí zajistit stát, taková jsou pravidla hry 
podle UNESCO,“ zdůraznil náměstek Jan 
Bürgermeister. 

Současné zákony  
o památkové péči ji ztěžují

Současné zákony zahrnující podmínky 
památkové péče jsou těžkopádné, nedoko-
nalé a vůči těm, kteří chtějí udržovat a zve-
lebovat architektonické dědictví národa, 
spíše nepřátelské. „Hlavní město proto při-
pravilo novelu památkového zákona, která 
měla odstranit současnou administrativní 
náročnost schvalovacího procesu rekonstrukcí 
památek pro toho, kdo se rozhodne do opravy 
historicky cenných objektů investovat. Je 
škoda, že naši iniciativu nepodpořila vláda,  
a tak se nedostala na pořad jednání sněmovny. 
Bez přesných a jednoduchých pravidel památ-
kové péče se boj s časem o záchranu kultur-
ního dědictví vyhrává jen těžko,“ zdůraznil 
náměstek J. Bürgermeister.   H. Stará

Práce na rekonstrukci prvořadé památky by 
podle náměstka primátora Jana Bürgermeistra 
mohly začít koncem léta. K hlavním pracím 
na mostě budou patřit položení hydroizolace 
a nové řešení rozvodů. Musí se také zlepšit 
odvětrání mostu. „V červnu bude vypsáno 
výběrové řízení na dodavatele práce, a když 
půjde všechno dobře, může se koncem léta 
začít se stavebními pracemi,“ uvedl náměstek. 
Doba oprav podle něho vzejde z výběrového 
řízení. „Budeme jednoznačně dávat přednost 
kvalitě, době záruky a podmínce zachování 
byť omezeného provozu na Karlově mostě,“ 
zdůraznil náměstek. 

Mnohem déle než oprava mostovky potrvá 
výměna poškozených kamenů zdiva. Jan Bür-
germeister soudí, že termín pro tyto práce 
by neměl být vůbec stanoven. „Záleží pouze 
na odborných posudcích, kdy se bude moci 
konstatovat, že práce skončily,“ řekl. Uvažuje 
se dokonce o tom, že v jednom z mostních 
oblouků bude otevřena dílna, v níž by kameníci 
pracovali. Mohla by to být i turistická atrakce. 

pRAžSKé KUlTURNí pAmáTKy – ATRAKTIvITA pRAhy
TémA měSíCEčerven 2006 lISTy hlavního města Prahy /�
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Jsme v polovině závoduAtraktivitu prahy 
je nutné chránit

Praha je téměř 
na vrcholu atrak-
tivity mezi evrop-
skými metropo-
lemi. Přeskočila 
Vídeň, Barcelonu, 
Milán či Stock-
holm. Před ní už 
jsou pouze Paříž 
a Londýn. O velké 
atraktivitě hovoří 

nejen její oblíbenost, ale i každoročně se 
zvyšující počty návštěvníků. Jen v loňském 
roce si naše velkoměsto prohlédly 3,8 mili-
ónu turistů. Dokáže ale Praha i nadále lákat 
turisty z celého světa na svou krásu, zachová 
si i v dalších letech svou kulturní a památko-
vou jedinečnost, svého genia loci? 

Historické, mnoho staletí staré skvosty či 
malebná zákoutí nestačí, důležité je nabíd-
nout návštěvníkům také příjemné a vlídné 
prostředí, zajímavé a přitažlivé programy. 
Jedním z nich by mohla být třeba chystaná 
rekonstrukce Karlova mostu, která má začít 
letos v červenci. Bude to jistě ojedinělá akce 
nejen tím, že se opravuje jedna z nejslavněj-
ších evropských památek, ale také svým pro-
vedením. Rekonstrukční práce budou moci 
totiž sledovat chodci přímo na mostě, pro 
pěší zůstane průchod široký čtyři metry, 
a naskytne se jim tak jedinečný pohled do 
nitra vzácného mostu, což možná může 
pomoci převážit případné útrapy spojené 
s opravou. Úplné uzavření Karlova mostu by 
mělo v  turistické sezóně velmi negativní vliv 
na návštěvníky. Jejich zážitky z pobytu by 
tím byly určitě nepříznivě ovlivněny a jejich 
doporučení známým a přátelům by nemu-
sela být tak příznivá jako v minulosti.

Nelichotivé hodnocení si ale Praha již delší 
dobu vytváří nevzhlednými stánky a tržišti 
rozesetými po celém historickém centru 
stejně jako nevkusnými krámky a obchody, 
z nichž vykukují ruské čepice, matrjošky, 
skleněné figurky či trička s nejrůznějšími 
nápisy nemající nic společného s Prahou. 
Výrazné omezení počtu stánků v samém 
centru Prahy, jak se nyní plánuje, je tedy 
důležitý a správný krok. Procházky českou 
metropolí tak nebudou kazit nevzhledné 
budky, navíc mnohdy každá jiná, naplněné 
k prasknutí levným zbožím. 

Vedení města by mělo také rázně zakročit 
proti kýčovitým obchodům a nevkusným 
zahrádkám v památkové rezervaci města – 
plno jich je například v Karlově ulici či na 
Staroměstském náměstí. Důrazně se posta-
vit proti jejich současné podobě a tvrdě tlačit 
na jejich provozovatele, aby zásadně změ-
nili jejich příšernou podobu. Každé moderní 
evropské velkoměsto si pečivě chrání své his-
torické centrum, nedovolí, aby cokoli ničilo 
jeho vzhled. Cestovní ruch přináší státu 
velmi vysoké příjmy - ročně je to 110 mili-
ard korun - a zaměstnává desetitisíce lidí. Je 
tedy důležité, aby atraktivita Prahy byla stále 
na vysoké úrovni, aby se do ní turisté nejen 
rádi vraceli, ale navštěvovali ji i stále noví. 
Nevkusné stánky, kýčovité trhy či odpuzu-
jící obchody odrazují. Snižoval by se tedy 
nejen počet návštěvníků a příjmy, ale přede-
vším by se vytvářel neutěšený obraz Prahy 
ve světě. Bylo by obrovskou chybou vytvořit 
z naší jedinečné metropole, kde se neuvěři-
telně harmonicky po staletí prolíná slovan-
ská, židovská a německá kultura, místo cetek 
a levné turistiky. Michael Hvížďala, 

zastupitel hlavního města Prahy

Jen několik dní funguje zbrusu nová sta-
nice Depo Hostivař, prodlužující trasu A ze 
Skalky. V roce 2008 bude dokončeno pro-
dloužení trasy C až do Letňan a připravuje 
se výstavba trasy metra A na letiště a trasy 
metra D do Písnice.“ „Šedesát procent všech 
přepravních objemů v Praze je realizováno 
městskou hromadnou dopravou, což naši met-
ropoli staví na první místo v celoevropském 
srovnání. Vzhledem ke stále komplikovanější 
situaci s osobní automobilovou dopravou  
v centru města a s ohledem k životnímu pro-
středí je v zájmu nás všech hromadné dopravy 
maximálně využívat,“ potvrzuje primátor. 

■ Silniční doprava
Vedle zkvalitňování MHD je také jednoznačnou 
prioritou. Bohužel město stále napravuje špatné 
urbanistické plánování z minulého režimu  
a také výrazné zanedbání státních investic. 
Přesto radnice nezahálí, jak říká primátor 

■ vyřešení dopravního zatížení 
historického centra
Město se tímto problémem intenzivně zabývá  
a už v loňském roce začalo s přípravou zave-
dení elektronického mýtného, které se uká-
zalo jako účinné řešení v řadě evropských 
metropolí. „Pilotní, zkušební projekt mýtného 
chceme spustit na přelomu let 2008/2009. 
Po jeho vyhodnocení a v případě kladných 
výsledků je možné očekávat ostrý start přib-
ližně v roce 2010. Vše je plánováno s ohledem 
na zprovoznění celé anebo významné části 
nadřazeného dopravního skeletu města,“ říká 
primátor Bém a doplňuje: „Smyslem zave-
dení mýtného je jednoznačně regulační vliv  
a ochrana historického centra Prahy. Čeká nás 
rozsáhlá informační kampaň pro Pražany. 
Samozřejmě se cena mýtného musí odvíjet od 
průměrné mzdy a parity kupní síly.“ 

■ Potírání kriminality
Za úspěch lze jistě považovat boj s nepo-
ctivými taxikáři. Od roku 2002 klesl počet 
předražených jízd ze 33 % na 13 %. Vedení 
města se ale v rámci projektu Bezpečná 
Praha zaměřilo také na nulovou toleranci 
proti dalším formám přestupků či trestných 
činů. Tato opatření přinesla určitá zlepšení, 
zejména v centru města, ale na druhé straně 
je město limitováno nedostatečnými pravo-
mocemi, které v této oblasti má především  
a hlavně Policie ČR. 

Tak to je jen část projektů, na kterých vedení 
pražské radnice každodenně pracuje. Stejně 
tak se zaměřuje na záchranu památek, budo-
vání sportovišť či rozšiřování zelených ploch 
města. „Rád bych se podílel na dokončení všech 
těchto projektů. To je hlavní důvod, proč chci 
kandidovat na funkci primátora i pro další 
čtyři roky,“ shrnuje primátor Pavel Bém. (opr)

peníze od státu praha potřebuje
Centrum hlavního města tvoří Pražská 
památková rezervace. Od roku 1992 je pod 
ochranou UNESCO. Jde o největší měst-
skou rezervaci zapsanou na tento seznam. 
Finanční podpora, kterou ji město každo-
ročně dotuje, jejímu významu odpovídá.  
O podpoře ze strany státu se ale ve stejném 
duchu hovořit nedá. Péči o památky kom-
plikuje i současný zákon, jehož novelizaci 
vláda nepodpořila. 

„V uplynulých pěti letech investovalo město 
do údržby a rozvoje pražské památkové 
rezervace miliardy korun, další stovky mili-
ónů vložili soukromí investoři. Zařazení his-
torického centra města na seznam památek 
UNESCO je přitom pouze prestižní záležitostí 
a finanční výhody z něho neplynou žádné. 
Naopak právo, aby byl historický střed Prahy 
zapsán mezi světové skvosty, musíme neustále 
obhajovat. Spolupráce a spoluzodpovědnost 
ze strany státu jsou proto podle nás nezbytné,“ 
řekl náměstek pražského primátora Jan Bür-
germeister, do jehož kompetence památková 
péče spadá. 

Stát nepodpořil  
ani opravu Karlova mostu  
či Národního muzea

Praha přitom i díky bohatému cestovnímu 
ruchu odevzdává do státního rozpočtu mno-
honásobně víc, než od státu dostane. Celých 
25 procent hrubého domácího produktu 
republiky je vytvořeno právě v Praze. Kolik 
poté dostane Praha peněz ze státního roz-
počtu zpět? Pouhých sedm procent. „Osm let 
ignoruje vláda sociální demokracie důležité 
potřeby hlavního města. V oblasti památkové 
péče je toho nejzřetelnějším příkladem Karlův 
most. Je to stavba natolik významná a svá-
zaná s dějinami našeho národa, že se již nedá 
spojit s jedinou institucí či městem. Povodně 
v roce 2002 ho vážně poškodily a na rekon-
strukci musí město vydat okolo 150 miliónů 
korun. Stát přitom žádost Prahy o 50milió-
nový příspěvek na opravu při projednávání 
rozpočtu zamítl,“ uvedl náměstek Bürger-
meister. Dalším příkladem je stále chátrající 
budova Národního muzea. „Vláda sice peníze 
na jeho rekonstrukci stále slibuje, ale žádná 
suma ještě nepřišla,“ řekl náměstek J. Bür-
germeister. 

      

ministerstvo komplikuje 
vztah s UNESCo

Za nekoncepční krok lze podle náměstka 
J. Bürgermeistra označit také reorganizaci 
na ministerstvu kultury pod vedením Vítěz-
slava Jandáka, při níž zmizelo místo koor-
dinátora pro záležitosti UNESCO a pamá-
tek v něm zapsaných v ČR. „Na to nedoplácí  
jen Praha, ale i další památky zapsané 

Do poslední fáze svých oprav vstoupilo 
v těchto dnech Hudební divadlo v Karlíně. 
Restaurátoři dokončují opravu historických 
nástěnných maleb na stropě, montuje se 

Osmiramenný sloup plynového osvětlení 
na Hradčanském náměstí, který podle 
návrhu architekta Aleše Linsbauera vytvořil 
sochař Eduard Veselý, znovu svítí. 

Podobných sloupů bylo v minulosti v Praze 
celkem 16, zbyly však už jen tři. Další osmi-
ramenný sloup je v Loretánské ulici, čtyřra-
menný je na Dražického náměstí.

„Návrat plynového osvětlení do nejmaleb-
nějších zákoutí Prahy je dlouhodobým cílem 
radnice hlavního města,“ řekl náměstek pri-
mátora Jan Bürgermeister. „Pouliční lampy 
na plyn se opět začaly zavádět v centru před 
pěti lety, kdy na podzim roku 2001 bylo 
znovu zprovozněno devět plynových lamp  
v Michalské ulici. Dalších třiadevadesát ply-
nových lamp ozářilo Celetnou ulici v centru 
Prahy v loňském roce,“ dodal náměstek.  
V hlavním městě v současnosti svítí celkem 
sto třicet šest plynových lamp, a to zejména 
v historickém centru – v hlavních ulicích, jako 
je Královská cesta, a v některých menších 
uličkách na Starém Městě.  (red)

Bém: „Připravili jsme a maximálně urychlili 
výstavbu nadřazeného dopravního skeletu tak, 
aby k plnému zprovoznění došlo co nejdříve. 
Jeho dobudování je jedinou nadějí pro budouc-
nost Prahy a naši ambici žít ve zdravém a čistém 
městě.“ Každodenním kolonám aut ulehčilo 
zprovoznění smíchovského tunelu Mrázovka, 
který propojil části budoucího vnitřního měst-
ského okruhu. „Ještě v letošním roce zahájíme 
další část stavby městského okruhu v návaz-
nosti na severní vyústění Strahovského tunelu 
v Břevnově. Tato klíčová stavba ulehčí nejen 
Praze 6, ale i Praze 1, 7, 8 a dotkne se, v klad-
ném slova smyslu, života téměř 250 000 obyvatel 
metropole,“ vypočítává primátor.

Pražské kulturní památky zatím marně čekají na finanční pomoc od státu

REKoNSTRUKCE 
KARlíNSKého dIvAdlA 
FINIŠUjE

vzduchotechnika a finišují zednické práce. 
První tóny divadlo rozezní v říjnu. Jedenaše-
desátou sezónu zahájí divadlo premiérou 
amerického muzikálu Producenti. „Historická 

budova diváky překvapí mnoha změnami.  
Z hlediště lidé lépe uvidí, jeviště se po rekon-
strukci prodlouží, navíc ho doplní moderní 
prvky, které umožní inscenovat zde před-
stavení na stejné technické úrovni jako  
v nejvýznamnějších světových divadlech. 
Podstatné je, že se citlivě obnovují všechny 
prvky výzdoby. Nejen ty, které poškodila povo-
deň, ale i škody napáchané necitlivou rekon-
strukcí v 70. letech minulého století. Karlínské 
divadlo je nejen třetí nejstarší v Praze, ale je 
součástí její historie. Vývoj od cirkusu přes 
varieté a operetu k současnému muzikálu 
je jedinečný a obráží se v jeho architektuře 
a výzdobě celého divadla,“ řekl náměstek 
pražského primátora Jan Bürgermeister. 

Kdysi největší české divadlo nabízelo před 
povodní v roce 2002 dvanáct set sedadel, 
nyní jich bude jen 923. Snížení počtu sedadel 
souvisí se zvýšením komfortu diváka. 

Orchestřiště pojme až padesátihlavé 
hudební těleso. Na divadelníky čeká nová 
zkušebna, baletní sál a kvalitní zázemí. Na 
rekonstrukci divadla poskytl jeho zřizovatel, 
pražský magistrát, vysokou dotaci ve výši 
630 miliónů korun.  (red)

Ke Karlovu mostu má hlavní město Praha 
v úmyslu zřídit muzeum. Lidé by si v něm mohli 
prohlédnout cenné věci, které byly nalezeny 
při průzkumech, ale i seznámit se s historií 
Karlova mostu.  (red)

opRAvA KARlovA 
moSTU SE blíží

NA hRAdčANSKém 
NáměSTí SvíTí 
plyNová lAmpA 

Pokračování ze strany 1
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NáměSTEK büRgERmEISTER, se zájmem sleduje rekonstrukci.

K dAlŠím prioritním projektům patří 
protipovodňové zábrany i památky.
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měSTSKá polICIE – lEgISlATIvA – ŠKolSTví

 pRávNí mINImUm občANA pRAhy, III. čáST

Území hlavního 
města Prahy tvoří 
katastrální území, 
která jsou uvedena 
v příloze zákona 
o hlavním městě 
Praze. Území měst-
ských částí je vyme-
zeno za podmínek 

stanovených tímto zákonem ve statutu, což 
je podzákonný právní předpis, který vydává 
hlavní město Praha formou obecně závazné 
vyhlášky, a to rovněž stanovením katast-
rálních území tvořících území jednotlivých 
městských částí. Změny hranic mezi měst-
skými částmi lze uskutečnit na základě 
dohody zúčastněných městských částí po 
projednání s příslušným katastrálním úřa-
dem a se souhlasem zastupitelstva hlav-
ního města Prahy. Jinak řečeno: městské 
části, které spolu sousedí, se tedy mohou na 
základě vzájemné dohody a se souhlasem 
zastupitelstva hlavního města Prahy sloučit 
anebo připojit k jiné městské části, se kte-
rou sousedí. Takové dohody je možno uzavřít 
na základě rozhodnutí zastupitelstev dotče-
ných městských částí. Jestliže však do 30 dnů 
od zveřejnění takového úmyslu někdo podá 
návrh na konání místního referenda v této 
záležitosti, záleží v otázce případného slu-
čování či připojování městských částí pouze  
a jen na vůli občanů projevené v referendu. 

Zákon rovněž stanoví pravidla právního 
nástupnictví při uvedených změnách. Podle něj 
se tedy právním nástupcem všech takovýchto 
sloučených nebo připojených městských částí 
stává městská část vzniklá jejich sloučením 
anebo městská část, která při připojení měst-
ské části nezanikla. Právě na tuto městskou 
část pak přechází majetek včetně finančních 
prostředků a organizačních složek zanikajících 

moderní technologie ve školství
Internetový školský portál, který byl zprovoz-
něn v březnu letošního roku, začíná naplňo-
vat představy o fungování státních institucí 
vůči široké veřejnosti. Především zveřejňo-
vání aktuálních informací důležitých pro stu-
denty, rodiče a pedagogy se setkalo s obrov-
skou odezvou u pražské veřejnosti. 

 „Jsem potěšen, že školský portál plní službu, 
kterou má nabízet. Nedostatky se snažíme 
rychle, operativně řešit a dále rozšiřovat části 
portálu o další služby,“ uvedl radní Štrof, do 
jehož kompetence spadá školství na území 
hlavního města. Jak dokládají četné telefonáty 
a korespondence, především rodiče nepřija-
tých dětí ocenily okamžité zveřejňování aktu-
álních informací o počtu volných míst ve dru-
hém, případně dalších kolech přijímacího 
řízení na pražských středních školách.

K dalšímu rozvoji digitální vzdělanosti uči-
telů i žáků by měla v blízké budoucnosti při-
spět také spolupráce se společností Microsoft: 
dohoda, kterou uzavřeli radní Štrof a generální 
ředitel společnosti Microsoft Jiří Devát, totiž 
umožní školám nákup licenčních produktů 
a programů ve velmi zajímavé nabídce. Uči-
telé se tak budou moci zdokonalit v používání 
moderní techniky prostřednictvím speciálně 
vytvořeného vzdělávacího programu.

Magistrát podpořil rovněž zavádění jednot-
ného průkazu pro studenty středních a vyšších 
odborných škol. Jejich majitelé budou moci 

čerpat slevy u více než 1200 subjektů v tuzem-
sku i zahraničí, například při zakoupení zvý-
hodněných kupónů na cestování 
v pražské integrované dopravě. 
Studentská karta je vyba-
vena bezkontaktním čipem 
a svým vlastníkům usnadní 
používání interních elektro-
nických zařízení ve školách, 
jako jsou například evi-
dence docházky,  

 INZERCE

Území hlavního města 

Dvacítka nových radarů v celkové hod-
notě 37 miliónů korun ztíží v Praze 
od 1. července snahu některých řidičů 
překračovat rychlost. Zařízení, která 
mají napomoci zvýšení bezpečnosti 
na pražských silnicích, budou umístěna 
na vybraných rizikových komunikacích 
a data z nich bude zpracovávat městská 
policie. 

„Dopravní nehodovost a počet úmrtí na 
pražských komunikacích stoupají. V roce 2005 
zemřelo při nehodách v Praze 65 lidí, to je 
o pět více než rok předtím. Negativní 
trend pokračuje i letos,“ uvedl v této 
souvislosti náměstek pražského pri-
mátora Rudolf Blažek. Právě fakt, že 
hlavní příčinou nehod s tragickými 
následky bývá nepřiměřená 
rychlost řidičů, vedl nakonec 
podle R. Blažka město k roz-
hodnutí vytipovat dva-
cet rizikových lokalit 
v hlavním městě a do 
nich zakoupit nové 
radary k měření 
rychlosti. Město 
počítá s insta-
lací deset i 
těchto zařízení 
na delších úse-
cích komuni-
kací, které sle-
dují snížení 
rychlosti 

dopravního toku. Dalších deset radarů bude 
sloužit pro bodové měření uplatňované na 
konkrétních místech – zejména v blízkosti 
škol a míst, která užívají chodci k přecho-
dům vozovek. 

Změna legislativy od 1. července letoš-
ního roku umožní dohled nad dodržo-
váním povolené rychlosti městské poli-
cii. Postihovat řidiče za její překročení 
tak budou do budoucna městští strážníci  
a pokuty jimi vybrané poputují do roz-
počtu města. Nákup a instalace radarů jsou 
dalším významným krokem vedení města 
ke zvýšení bezpečnosti silničního provozu. 
Každý rok je investováno více než 30 mili-
ónů korun do bezpečnostních opatření, 
přičemž prioritou je bezpečnost chodců. 
Vedle úprav komunikací podporuje hlavní 
město každoročně také projekty a programy 
dopravní výchovy dětí a mládeže na ško-
lách a dětských dopravních hřištích částkou  
1,5 miliónu korun.  M. Štěrba

Kampaň pro 
bezpečí seniorů
Informovat seniory a tělesně postižené 
o zásadách bezpečného chování doma, 
na veřejných prostranstvích nebo v hro-
madné dopravě má za cíl další z pro-
gramů prevence kriminality s názvem 
ParTNerSTVÍ 2006. Hlavní město se 
na něm podílí jedním miliónem korun. 
Projekt tzv. zásad bezpečnosti pro seni-
ory a zdravotně či tělesně postižené je 
podle náměstka pražského primátora 
Jana Choděry jedním z nejvýznamněj-
ších počinů v této oblasti, které bude 
v letošním roce česká metropole rea-
lizovat. Navazuje na podobné projekty 
z minulého roku, které byly zaměřeny 
především na krádeže. „Letos počí-
táme s pokračováním těchto informa-
tivních kampaní, kromě výše uvedené 
plánujeme ještě kampaň na bezpečnou 
směnu a výběr peněz,“ dodal náměstek 
J. Choděra.  (red)

Pedagogové 
dostanou odměny
Téměř 50 miliónů korun poskytne hlavní město 
ze svého rozpočtu na vyplacení mimořádných 
odměn pedagogům. Ředitelé mateřských, 
základních a středních škol, domů dětí a mlá-
deže, škol v přírodě i pedagogicko-psycholo-
gických poraden obdrží z měst-
ské pokladny celkem 48,8 
miliónu korun. Jednot-
liví pedagogové, kteří 
významným způsobem 
přispěli ke zvyšování 
kvality školní výuky, 
získají z této částky 
v červnu odměnu  
průměrně ve 
výši sedm tisíc 
korun. 

učitelé z evropy 
v Praze
Praha se v polovině května stala pořadatel-
ským městem osmého ročníku konference 
Mezinárodního klubu vzdělávání evropských 
hlavních měst. Na čtyřdenním zasedání si 
reprezentanti školství z patnácti evropských 
metropolí vyměnili zkušenosti s organizací, 
plány i hlavními trendy v oblasti školství. 

Letošní konference se tematicky zaměřila 
na vzdělávání učitelů a jejich postavení 
ve společnosti. Kromě přednášek byla 
na programu také návštěva pražských 

středních a vyšších odbor-
ných škol.

městských částí, ostatní práva a závazky těchto 
městských částí včetně jejich práva zakladatele 
a zřizovatele právnických osob, a to dnem, ke 
kterému se městské části slučují nebo se měst-
ská část připojuje. To vše včetně dne, měsíce  
a roku, jasného popisu hranic městské části po 
sloučení a dalších náležitostí musí být podle 
výše zmíněného zákona uvedeno v dohodě  
o sloučení či připojení. 

Sloučení nebo připojení městských částí lze 
provést pouze k počátku kalendářního roku 
nebo ke dni voleb do zastupitelstev v měst-
ských částech. Žádost o souhlas se slouče-
ním nebo připojením městské části musí být 
podána hlavnímu městu Praze nejpozději 
do 30. června kalendářního roku, má-li být 
sloučení nebo připojení městské části pro-
vedeno k 1. lednu následujícího kalendář-
ního roku, nebo nejpozději 6 měsíců před 
prvním dnem měsíce, v němž se mají konat 
volby do zastupitelstev v městských částech. 
Sloučení sousední obce s hlavním městem 
Prahou nebo odloučení městské části, která 
územně sousedí s jinou obcí, od hlavního 
města Prahy je možné provést pouze záko-
nem o hlavním městě Praze, který pro takové 
případy stanovuje zvláštní postup: jestliže 
se občané městské části, která má alespoň 
500 obyvatel a územně sousedí s jinou obcí, 
v místním referendu shodnou na odloučení 
od hlavního města, je pražské zastupitelstvo 
povinno do 90 dnů ode dne konání míst-
ního referenda podat Poslanecké sněmovně 
návrh zákona o změně území hlavního města 
Prahy. V současné době má hlavní město 
Praha 57 městských částí, které jsou z hle-
diska právní úpravy považovány za územně 
samosprávné celky s omezenou právní sub-
jektivitou, jejichž názvy stanoví statut.

Rudolf Blažek,
náměstek primátora pro oblast legislativy

čerpání kreditů na stravování, kopírování 
nebo přístup do učeben. V budoucnu by 

tento průkaz sloužil studentům střed-
ních škol jako jejich identifikační karta. 
Tento projekt již v současnosti probíhá 
na pěti vybraných středních školách.

 Milan Štěrba

zA ŠKolSTví je na magistrátu zodpovědný radní Jan Štrof, na snímku.
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Nové radary budou od začátku července hlídat dodržování rychlosti v Praze

modERNíCh RAdARů
se bojí jen neukáznění řidiči.
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 AKTUAlITy z pRAžSKého ŠKolSTví

zbraň na neukázněné řidiče

Projekt hledá práci 
pro bezdomovce
Zvýšit šance pražských bezdomovců 
na trhu práce pomůže projekt aktivi-
zace pracovního potenciálu sociálně 
znevýhodněných občanů. Projekt Jed-
notného programového dokumentu 
pro Cíl 3 spolufinancuje evropský soci-
ální fond. V jeho rámci by klienti měli 
postupně projít třemi fázemi – nácvikem 
sociálních a komunikačních dovedností, 
tréninkovým a podporovaným zaměst-
náváním. (red)
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PoDíl NePřiMěřeNé rycH-
loSti Na NeHoDovoSti 
a jejícH NáSleDcícH v PraZe

Rok Podíl na počtu  Podíl na počtu
 DN usmrcených

2003 7,1 % 42,3 %

2004 9,8 % 37,2 %

2005 10,0 % 44,2 %
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pRAžSKé KANAlIzACE – EKologIE – vzděláváNí – KUlTURA

UNIKáTNí a životně důležité technické dílo je ukryto hluboko pod zemí.

pražské kanalizace slaví kulatiny
Kulaté výročí pražského novodobého kana-
lizačního systému si letos v červnu připo-
menou Pražané i návštěvníci české metro-
pole. Na konci června totiž uplyne již 100 let 
od zahájení provozu unikátního a životně 
důležitého technického díla, ukrytého před 
zraky běžných smrtelníků hluboko pod 
zemí. Praha se jako jedno z prvních evrop-
ských měst stala moderní aglomerací bez 
nepříjemných zápachů a splašků na ulici 
či v řece. Spolupořadatelem oslav je hlavní 
město Praha a záštitu nad celou akcí převzal 
primátor hlavního města Prahy Pavel Bém.

Historie spletité sítě pražských kanálů  
a stok sahá až do roku 1791, kdy byla zapo-
čata stavba první kanalizační sítě. Cesta ke 
spuštění první čistírny v Bubenči však byla 
trnitá. Do první stavby totiž velmi záhy po 
jejím zahájení zasáhla smrt Josefa II. Celá 
stavba byla obnovena až roku 1816, její sys-
tém však byl nedostatečný a nedokonalý. 
Situaci se rozhodlo v roce 1884 vyřešit zastu-
pitelstvo hl. m. Prahy, které vypsalo sou-
těž na generální řešení pražské kanalizace. 
Žádný předložený projekt ovšem nesplnil 
podmínky a nezbylo nic jiného než vyhlásit 
soutěž novou.

Po několika dalších neúspěších vstou-
pil v roce 1893 do hry anglický inženýr sir 
William Heerlein Lindley, odborník mezi-
národního věhlasu a stavitel moderních 
evropských kanalizačních a vodárenských 

Projekt zahrnoval nejen návrh na desítky 
kilometrů stok a kanálů, které většinou fun-
gují dodnes, ale také výstavbu kanalizační 
čistírny v Bubenči. Ta byla slavnostně spuš-
těna 27. června 1906. Kanalizační čistírna pra-
covala nepřetržitě až do roku 1967. V dubnu 

Nová zákonná úprava služeb soci-
ální péče vychází oproti dřívější podobě 
z povinnosti podporovat proces sociál-
ního začleňování a sociální soudržnosti 
společnosti. Hlavními zásadami sociál-
ních služeb by měla být ochrana lidských 
práv uživatele, individualizace služby, 
odbornost a kvalitní provozní zabezpe-
čení. Mnohé změny se v souvislosti se 
schválením zákona o sociálních službách 
týkají i poskytovatelů, kteří budou jiným 
způsobem získávat finance na posky-
tování služeb a které čeká registrace  
a hodnocení kvality poskytované služby. 
V letošním roce by poskytovatelé měli pře-
devším náležitě vyplnit žádost o dotaci ze 
státního rozpočtu, která bude prostřed-
nictvím ministerstva práce a sociálních 
věcí zpřístupněna na začátku června. 
Termín pro odeslání žádosti je stano-
ven na konec července 2006. O dotace 
budou poskytovatelé žádat magistrát, 
finance však budou přiděleny rozhod-
nutím ministerstva. Dále bude nezbytné 
připravit se na registraci poskytovaných 
služeb, která bude zahájena v lednu 2007 
na odboru sociální péče a zdravotnictví 
magistrátu. V zákoně je přesně stanoveno, 
co všechno musí poskytovatel předložit, 
aby služba, kterou poskytuje, byla zare-
gistrována. Nesmírně důležitý je popis či 
specifikace sociální služby, ať už formou 
zřizovací listiny, stanov, či jinou. Z něj 
potom budou vyplývat nároky klientů  
a také hodnocení kvality. Poskytovatelé 
by měli rovněž sladit názvy poskytova-
ných služeb s názvy uvedenými v zákoně. 
Také názvy organizací by měly vychá-
zet z pojmů uvedených v zákoně. Dalším, 
neméně významným krokem v přípravě 
na rok 2007 je příprava smluv s klienty  
o poskytnutí sociální služby, která garan-
tuje jednotlivcům ve všech typech služeb 
možnost účastnit se rozhodovacích pro-
cesů o formě, rozsahu služby, v podstatě  
o sobě a svém způsobu života.  (mz)

rady poskytovatelům 
sociálních služeb

Karlova univerzita v létě

zařízení. Na pražskou stavbu aplikoval své 
zkušenosti z budování novodobých kana-
lizačních staveb po celé Evropě, ale i myš-
lenky českých spolupracovníků, zejména 
Emanuela Heinemanna, Vincenta Ryvoly  
a Eduarda Másla.

Historie spletité sítě pražských kanálů a stok sahá až do roku 1791
1991 byl objekt prohlášen za kulturní památku  
a v této unikátní technické stavbě nyní sídlí 
Ekotechnické muzeum. Více informací: www.
ekotechnickemuseum.cz.  L. Schreib
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Není hromada jako hromada
Při výstavbě tak velkého díla, jako je síd-
liště, se vytěží opravdu velké množství 
zeminy, kterou je potřeba někam uložit. 
V případě sídlišť Lužiny a Nové Butovice 
takto vznikla v 80. letech minulého sto-
letí nevzhledná hromada nedaleko sta-
nice metra Hůrka. Podivná hora o roz-
měrech takřka deset hektarů, vysoká asi 
třicet metrů, ze které čněly kusy panelů, 
hromady suti či rezavé betonářské výztuže, 
byla navršena materiálem s ekologicky 
nepříliš jasným původem a porostla nále-
tovými dřevinami. Jak plynula léta, vyrostl 
v okolí této skládky nový Centrální park 
a také hezké pražské sídliště, nevzhledná 
halda však místní obyvatele strašila dále.

V loňském roce se ale konečně začala situ-
ace měnit. V rámci programu hlavního města 
na odstraňování starých ekologických zátěží 
zde totiž začaly práce na přeměně neforemné 
hromady v něco nového. Nejprve byla odstra-
něna ekologická zátěž v podobě stavebního 
odpadu a stabilizovány svahy, které se neu-
stále sesouvaly. Dalo se předpokládat, že 
dalším krokem bude zatravnění a osázení 
celého prostoru dřevinami. Osud stodůlecké 
hromady však byl jiný. Na základě žádosti 
občanského sdružení zastupujícího pražské 
cyklisty začal na svazích hromady vznikat 
areál věnovaný sportu zvanému fourcross 
(4x). Jde o moderní disciplínu, při které jedou 
čtyři jezdci po přesně vymodelované trati 

se skoky a jinými terénními překážkami.  
Čeští 4x jezdci navíc patří k absolutní světové 
špičce: ten nejlepší z nich, Michal Prokop, je 
mistr světa a celkový vítěz Světového poháru 
ve 4x. Ve Stodůlkách nakonec vznikla vůbec 

první pražská dráha pro 4x: s minimem 
nákladů tak dnes na místě bývalé skládky 
stojí závodiště, které nemá v Čechách obdoby 
a navíc má parametry vhodné pro pořádání 
závodů světového formátu.  J. Juřík

FoURCRoSS (�x). Na svazích hromady vznikl areál věnovaný tomuto sportu.

Zatímco si většina studentů bude užívat 
prázdnin, Karlova univerzita rozhodně neo-
siří. V průběhu letních měsíců čeká na náv-
štěvníky celá řada kulturních akcí i vzdělá-
vacích programů. V historických prostorách 
Karolina bude například od 22. června do 6. 
září ve spolupráci s National Geografic pro-
bíhat exotická výstava pod názvem afrika 
– divočina v srdci. Pro zájemce o vzdělání 
je zase připravena především široká škála 

kurzů zaměřených na výuku českého jazyka 
a reálií. Pod záštitou rektora se uskuteční již 
17. letní akademický kurs češtiny. Podobný 
seminář, doplněný o řadu společenských 
a kulturních akcí a výletů, pořádá rovněž 
Ústav jazykové a odborné přípravy uK. Pro 
odborníky z oblasti slavistiky a bohemistiky  
i ostatní zájemce o český jazyk, literaturu, 
historii a kulturu je připravena již tradiční 
Letní škola slovanských studií.  (red)

pRogRAm oSlAv
ekotechnické muzeum, Papírenská 6, 
Praha 6 (vždy od 10.00 do 17.00 hod.)
rozšířené prohlídky staré čistírny 
(výstava 100 let pražské kanalizace, 
doplněná sbírkou hygienického mobi-
liáře a dobovými fotografiemi, výstava 
fotografií Karla Pryla Město pod měs-
tem), promítání filmů

■ 28. 6. – Prohlídky Ústřední čistírny 
odpadních vod na Císařském ostrově, 
spuštění parních strojů ve staré čis-
tírně

■ 29. 6. – Dětský den, speciální pro-
gram, hry a soutěže pro děti (vhodné  
i pro školy) 

■ 29. 6. Staroměstská radnice, vstup 
pro cizince (od 10.00 do 15.00 hod). 
Prohlídky hlavního kanalizačního uzlu 
pod věží orloje – vstup volný

■ 30. 6. – ukázky moderní kanalizační 
techniky

■ 1. 7. – Na dně – ukázka těžké práce  
v usazovacích nádržích, jak byla prová-
děna před sto lety

Rošického stadión na Strahově bude ve 
dnech 5. a 6. července hostit XIV. všesokol-
ský slet. O den dříve ho bude předcházet  
o oficiální zahájení a již v pátek 2. července se 
uskuteční slavnostní průvod Prahou. Jednot-
livé sokolské župy předvedou svá vystoupení 
však již v červnu. Sokolská župa Jana Podlip-
ného pojala tuto akci netradičně a zaměřila 
jeho obsah na naši nejmladší generaci – děti. 
Sokolský dětský den plný radosti a pohybu 
bude uspořádán ve čtvrtek 22. června na hři-
šti Sokola Královské Vinohrady (Praha 2, Pol-
ská 1). Na programu budou nejrůznější hry  
a soutěže. Od 17 hodin na hřišti vystoupí děti 
sokolských jednot ve sletových skladbách  
a ve sportovních ukázkách.  (red)

Ve dnech 23. a 24. června se stejně jako 
v loňském roce některá pražská náměstí  
a ulice promění ve výstaviště. Na nich si 
budou moci malí i velcí návštěvníci prohléd-
nout technické novinky a zajímavé exponáty či 
zúčastnit se unikátních vědeckých pokusů. 
Pod názvem Malá mozaika fyziky se na 
náměstí Míru například představí oficiální 
francouzská expozice plná fyzikálních dílen 
a vřele budou vítáni i všichni příznivci chemie. 
Pokud si někdo naopak bude chtít zajezdit na 
čtyřkolkách, podívat se do pilotní kabiny leta-
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Sokolský den

dla, na simulátoru vyzkoušet řízení závodní 
formule nebo dokonce zažít přetížení až 4,4 
G, neměl by si rozhodně nechat ujít výstavu 
na náměstí Jiřího z Poděbrad. Kousek od 
nám. republiky, v ulici V Celnici, si všichni 
návštěvníci jistě rádi prohlédnou unikátní 
vozítko na vodíkový pohon Hydrogen IX 2  
a také navštíví stan akademie věd čr, kde si 
mohou dát například změřit pH donesených 
nápojů nebo si vyrobit vlastní zemětřesení. 
Kompletní informace naleznete na www.ces-
kahlava.cz.  (mš)

kem orchestru a profesionální praxí ještě 
nesetkala, a provedou díla letošního jubi-
lanta W. a. Mozarta a Symfonii G dur č. 8 
„anglickou“ antonína Dvořáka. Sólistou na 
klavír bude D. Hausknecht, žák Hudební 
školy hl. m. Prahy. Velkorysá nabídka šéfdi-
rigenta Z. Mácala a členů české filharmo-
nie umožní studentům nahlédnout do práce 
našeho předního orchestru a završí sezónu 
oslav 110. výročí čf a poněkud skromněj-
šího 10. výročí hudebních tříd Gymnázia  
J. Nerudy. Tradice vynikající úrovně výuky 
obou škol a podpora Prahy daly vzniknout 
vzdělávacímu programu osmileté gymnaziální 
studium s hudebním zaměřením.  (red)

česká filharmonie podporuje talenty

Dne 22. 6. se uskuteční ve Dvořákově síni 
rudolfina pozoruhodný koncert. česká fil-
harmonie při něm hostí studenty hudeb-
ních tříd Gymnázia Jana Nerudy. Společně 
k jednomu notovému pultu zasednou zku-
šení hráči s generací, která se s velkým zvu-

věda v ulicích metropole

Stavba první kanalizační síťě.
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Nejen obyvatelé sousedního Německa, ale  
i značná část českých fanoušků žije 
v těchto dnech očekáváním blížícího se 
fotbalového mistrovství světa. 22. června 
v 16 hodin se Brücknerova jedenáctka utká 
v posledním zápase skupiny s nejatraktiv-
nějším soupeřem, Itálií, v nejslavnějším 
evropském přístavu – v Hamburku.

Přestože sehnat lístek na utkání, které 
může rozhodnout o dalším bytí a nebytí 
českých reprezentantů na světovém šam-
pionátu, je dnes už téměř beznadějné, do 
Hamburku se chystají tisíce tuzemských 
příznivců nejpopulárnější kolektivní hry na 
planetě. Co je ve druhém největším evrop-
ském přístavu vedle fotbalového šílenství 
čeká?

V českých zemích nese už dlouhá dese-
tiletí Hamburk nálepku města hříchu. 
Moderní německé velkoměsto ale nabízí 
návštěvníkům mnohem více, než by se na 
první pohled mohlo zdát. Stačí pouhý výčet 
a je jasné, že fanoušci čekající na fotbalové 
klání se rozhodně nemusejí nudit. V Ham-
burku se nachází 31 divadel, 6 muzikálových 
scén, 10 kabaretů a 50 státních i soukromých 
muzeí. Z celkového počtu 4000 restaurací 
nabízí 2400 z nich zahraniční kuchyni. Kul-
turní nabídka je velmi pestrá, sahá od umě-

pRAhA A EvRopSKá UNIE

hamburk nežije jen fotbalem
Druhý největší evropský přístav nabízí kulturu i dlouhé procházky

�/ lISTy hlavního města Prahy  červen 2006

hAmbURK je druhým největším evropským přístavem. 
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Popáté 
a naposledy?

lecké síně a státní opery až po hudební klub 
na Reeperbahnu. Pivo pořídí turista zhruba 
za tři eura, od 50 do 300 eur se pohybuje cena 
přenocování. Červnové počasí ale vybídne 
návštěvníka Hamburku i k řadě pěších výletů. 
Břehy Labe přímo lákají k procházce. Okružní 
jízdy po přístavu jsou působivé a nabízejí 
krásný pohled na panoráma Hamburku.  
V samém srdci města leží velké jezero Alster. 
Na konci populární okružní jízdy po Alsteru 
se dostanete přímo do centra, kde si můžete 
nakoupit nebo posedět v kavárně na ulici. 
Díky moderním tratím metra a autobusů se 
v Hamburku dostanete rychle kamkoli, to je 
jedna z největších předností německého pří-
stavu.

Okolí Hamburku ovšem také stojí za náv-
štěvu. Ovocnářská oblast Altes Land se svými 
typickými rolnickými domky je jako stvořená 
pro výlety autobusem nebo na kole. Do histo-
rického starého města se lze z regionu Stade 
nebo Lüneburg dostat během půlhodinky. 
Autem nebo vlakem jste za hodinu v Lübecku 
nebo na pláži Severního moře. Hamburk 
zkrátka není jen průmyslovým přístavem, ale 
hlavně energií nabitým velkoměstem. Pokud 
se tedy chystáte podpořit české fotbalisty na 
cestě mistrovstvím světa, nezapomeňte, že 
červnový Hamburk zdaleka nežije jen fotba-
lovou horečkou!  (imp)

Praha bude rozdělovat zbývající pro-
středky pro žadatele z programu 
JPD2.

V blízké době mají žadatelé od datace 
z eu v Praze možná poslední šanci na to, 
aby připravili své projekty a získali zbylé 
finanční prostředky z programu Jednotný 
programový dokument pro cíl 2 (JPD2). 
V 5. výzvě k předkládání projektů bude 
v pěti opatřeních, tj. oblastech, kterých 
se mají projekty týkat, připraveno celkem 
627 mil. Kč. 

Pokud tuto výzvu schválí zastupi-
telstvo hl. m. Prahy, jehož rozhodnutí 
v době uzávěrky nebylo ještě známo, 
budou vyhlášena tato opatření: opat-
ření 1.1 – Dopravní systémy podporu-
jící přeměnu městského prostředí, opat-
ření 1.2 – regenerace poškozených  
a nevhodně využívaných ploch, opat-
ření 1.3 – Veřejná infrastruktura zlepšu-
jící kvalitu života zejména na sídlištích, 
opatření 2.1 – Zvýšení kvality partnerství 
veřejného a soukromého, neziskového 
sektoru, vědy a výzkumu a opatření 2.2.2 
– Příznivé podnikatelské prostředí.

O finanční podporu z programu JPD2 
se mohou ucházet žadatelé z řad hlav-
ního města Prahy (HMP), městských 
částí (Mč), organizací založených a zří-
zených HMP a Mč, nestátních nezis-
kových organizací, vysokých škol, pod-
nikatelů a dalších přesně vymezených 
subjektů. Jednou z podmínek, které musí 
projekty ucházející se o dotace splnit, 
je jejich umístění na vybraném území hl. 
města, jež zahrnuje celkem 24 měst-
ských částí, mezi které patří: Praha 1; 
Praha 8; Praha-Březiněves; Praha-
Ďáblice; Praha-Dolní Chabry; Praha 9; 
Praha 12; Praha-Libuš; Praha 14; Praha-
Dolní Počernice; Praha 15; Praha-Dolní 
Měcholupy; Praha-Dubeč; Praha-Petro-
vice; Praha-Štěrboholy; Praha 19; Praha- 
čakovice; Praha-Satalice; Praha-Vinoř; 
Praha 20; Praha 21; Praha-Běchovice; 
Praha-Klánovice; Praha-Koloděje.  (imp)

KdE SE dozvíTE víCE?
DotačNí PrograM jPD 2
www.praha-mesto.cz/jpd2
www.strukturalni-fondy.cz/jpd2
Michal Struha, odbor 
zahraničních vztahů a fondů eu 
MHMP, tel.: 236 002 859
e-mail: michal.struha@cityofprague.cz 
DotačNí PrograM jPD 3
www.praha-mesto.cz/jpd3, www.esfcr.cz
Kateřina Murlová, odbor zahraničních 
vztahů a fondů eu MHMP
tel.: 236 003 959, 236 003 914
e-mail: katerina.murlova@cityofprague.cz,
jpd3@cityofprague.cz 

B udapešť  leží  na největším evropském 
veletoku. Jak se řeka jmenuje?

 a) Dunaj b) Labe c) Visla d) rýn

J ak  se  jmenuje  nejslavnější  dominanta 
maďarské  metropole,  která  se  tyčí  na 

Budínském  kopci  na  západním  břehu 
řeky?
 a) Maďarský hrad
 b) Pešťský hrad
 c) Budínský hrad
 d) Císařský hrad

V květnovém čísle Listů jsme vám v seriálu 
o městech eu představili hl. město Maďar-
ska Budapešť. Pro pozorné čtenáře jsme 
připravili krátký kvíz. Pětice výherců získá od 
redakce věcné dárky.

Kvíz Co víte o budapešti?
J aký je název zalesněného kopce s cita-
delou a výhledem na město, který často 

evokuje vzpomínku na Strahov?
 a) kopec sv. Řehoře 
 b) uherský kopec
 c) Bílá hora
 d) pahorek františka Josefa

B udapešť  se  může  pochlubit  jed-
ním  evropským  prvenstvím  z oblasti 
dopravy. O co se jedná?

 a) O nejdelší trolejbusovou síť, která měří 
přes 250 km.

 b) O nejstarší podzemní dráhu kontinentální 
evropy.

 c) O nejvyšší počet tramvajových linek.
 d) V Budapešti vznikla na počátku minu-

lého století vůbec první firma provozující 
taxislužbu.

Praha a strukturální fondy evropské unie
Po vstupu do Evropské unie mohla  
i Česká republika začít čerpat podporu 
z jejích strukturálních a dalších fondů.  
I když ke vstupu došlo uprostřed pláno-
vacího období unie, částka alokovaná pro 
Českou republiku přesáhla 80 miliard 
korun během tří let. A vzhledem k tomu, 
že pro příští období je připraveno okolo 
100 miliard ročně, je otázka možnosti 
jejich využití velmi aktuální i nadále.

Strukturální a další fondy (především 
Evropský sociální fond) představují 
významný nástroj realizace hospodář-
ské politiky unie směrem k vyrovnávání 
úrovně regionů soudržnosti (tzv. NUTS II 
– územních jednotek s počtem obyvatel 
minimálně jeden milión), řešení struk-
turálních problémů a rozvoji lidských 
zdrojů. Tyto tři základní cíle se vztahují 
v plné míře i na nové členy včetně České 
republiky.

Hlavní město Praha nemůže čerpat 
ze strukturálních fondů Evropské unie 
(tj. první zmíněný cíl), neboť převyšuje 
limit 75 % průměru ekonomické úrovně 
v Evropské unii. Nepotřebuje tedy pod-
poru pro vyrovnávání úrovně s rozvinu-

tými evropskými regiony, neboť do nich 
samo patří. Nicméně může čerpat z  dal-
ších fondů, zejména evropského sociálního 
fondu na rozvoj lidských zdrojů či z fondu 
podporujícího projekty ve strukturálně 
postižených oblastech. Pro Prahu bylo 
vyčleněno více než 70 miliónů EUR, další 
prostředky byly získány z úvěrů Evropské 
banky i jiných zdrojů. Na pražské podni-
katele, kteří mají své provozovny mimo 
hlavní město, se však uvedená omezení 
nevztahují.

Pro využití dotačních možností zpra-
covalo vedení hlavního města vlastní  
programové dokumenty, tzv. Jednotné 
programové dokumenty pro Cíl 2 (řešení 
strukturálních potíží) a Cíl 3 (rozvoj lid-
ských zdrojů, sociální a kulturní otázky, 
turistický ruch atd.). V jejich rámci pro-
běhla řada výzev k podávání projektů v růz-
ných oblastech a lze konstatovat, že zájem  
o dotace většinou převýšil zdrojové mož-
nosti. Velmi dobře se vyvíjí zejména při-
dělování podpor z Evropského sociálního 
fondu, kde se příznivě projevila role Prahy 
jako kulturního a vzdělanostního centra 
republiky. Obtížněji připravují své pro-
jekty podnikatelé a městské části v rámci 

 INZERCEexpozice v parku Mini europe
Při příležitosti druhého výročí vstupu 
České republiky do Evropské unie se 
naše země zařazuje i do Evropy symbo-
lické. Je to Evropa na pár stovkách čtve-
rečních metrů, která se promítla do nej-
slavnějšího parku miniatur evropských 
architektonických skvostů Mini Europe. 
Zde Česko umístilo svůj první exponát – 
model Staroměstské radnice v Praze. 

Za klíčové finanční i organizační pomoci 
Prahy a pražského zastoupení v Bruselu 
se dne 29. května v bruselském parku Mini 
europe slavnostně představuje model Sta-
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programu JPD 2, kde je většinou nutné 
předem získat územní rozhodnutí nebo 
stavební povolení. Kromě toho je tento 
program omezen pouze na ta území hlav-
ního města, která řeší určité strukturální 
problémy, související například s minu-
lou průmyslovou zástavbou (obvody Praha 
8 nebo 9), s rozvojem cestovního ruchu  
a údržbou památek (Praha 1) nebo s rozvo-
jem infrastruktury okrajových částí (Praha 
14, 15, 19, 20, 21 atd.).

I když je v současné době převážná část 
dotačních prostředků v rámci programů JPD 
2 a JPD 3 již rozdělena, stále je ještě možné 
připravovat projekty, neboť se očekávají 
poslední výzvy v řadě opatření. Zde musím 
učinit krátkou odbočku směrem k vysvět-
lení zdánlivého rozporu mezi přidělením 
podpory a jejím čerpáním. Od rozhodnutí  
o schválení dotace k jejímu skutečnému čer-
pání může uplynout několik měsíců (při rea-
lizaci projektů v rámci programu JPD 3), ale 
i více než jeden rok (při realizaci projektů 
podaných do programu JPD 2). Rychlejšímu 
čerpání prostředků z fondů EU brání nejen 
nedostatečná připravenost institucí i pod-
niků, ale i mnohdy zbytečně složité a byro-
kratické procedury nastavené národními 

řídícími orgány v přehnané obavě ze zneu-
žití nebo neefektivního použití disponibil-
ních prostředků.

Zatímco časté stesky na složitost proce-
dur můžeme považovat za víceméně opráv-
něné, opakované výtky směrem k nedo-
statečné informovanosti potenciálních 
žadatelů nemají oporu v realitě. Na webo-
vých stránkách hlavního města (www.
praha-mesto.cz) se zájemce může dočíst 
vše, co potřebuje vědět o pravidlech a ter-
mínech jednotlivých výzev programů JPD 
2 a JPD 3. A pokud ani toto nestačí, jsou 
odpovědní pracovníci oddělení implemen-
tace programů EU Magistrátu hl. m. Prahy 
připraveni s každým zájemcem jednotlivě 
konzultovat jeho projekt.

Jelikož i pro nastávající plánovací období 
let 2007–2013 vyjednala vláda České repub-
liky pro Prahu velmi zajímavé podpůrné 
prostředky, stojí za to věnovat trochu času 
i námahy seznámení se s obsahem i pravi-
dly jednotlivých programů. Této významné 
problematice se budeme samozřejmě pra-
videlně věnovat i na stránkách Listů.

Doc. Ing. Michael Kroh, CSc.
poradce pro dotační programy EU

kroh@europoradenstvi.cz

roměstské radnice v Praze. Jde o první expo-
nát, kterým se ve venkovním muzeu miniatur 
(v měřítku 1 : 25) nejznámějších staveb z jed-
notlivých zemí evropské unie můžeme poch-
lubit, a tak se pražský orloj bude pravidelně 
rozeznívat kousek od londýnského Big Benu 
či eiffelovy věže. Slavnostní zahájení české 
expozice bylo připraveno ve spolupráci se 
Slovenskem, které během společného cere-
moniálu představí model Modrého kostela 
v Bratislavě. 
Slavnostního přestřižení pásky u českého 
modelu se ujme ředitel zastoupení Prahy 
v Bruselu Jan Koukal. (red)

Ministerstvo práce a sociálních 
věcí spolu s MEDIA FILM – Ladislav 
Kaboš natočilo film o Evropském sociál-
ním fondu „NOVÁ ŠANCE PRO VÁS“. 
Tento snímek je zpracován jako inspirativní 
video pro potenciální předkladatele projektů 
i příjemce pomoci z ESF. Kombinuje prvky 
animované grotesky, sitcomu a dokumen-
tárních klipů, které představují široké spektrum  
a různorodost témat úspěšných projektů.  
Vanda Hybnerová, Saša Rašilov a odbor- 
níci z Ministerstva práce a sociál- 
ních věcí a úspěšní předkladatelé projek- 
tů vám srozumitelně vysvětlí a ukáží, 
jak jednoduše požádat o prostředky  
z ESF. Přesvědčete se, že i zdánlivě nudné  
a náročné téma může být zábavné a hravé.  
Jak? Podívejte se na webové stránky Evrop-
ského sociální fondu, kde v sekci ESF můžete 
film zhlédnout, nebo si o DVD či VHS napište  
na adresu esf@mpsv.cz. Možná objevíte,  
že ESF je nová šance i pro Vás!

Kdo již šanci využil?
Z Evropského sociálního fondu a jeho programů 
zaměřujících se na lidské zdroje lze čerpat již 
druhým rokem a pomalu se blíží ke konci první 
období, kdy bylo možné projekty předkládat. 

Podívejte se, jak pomáhá Evropská unie Praze
Za tuto dobu rozdalo Ministerstvo práce  
a sociálních věcí z JPD 3, programu financo-
vaného z ESF určeného pro Prahu, přes 68 mil 
Kč a podpořilo tak 508 
projektů. Podpořeny 
byly projekty týkající se 
začleňování vyloučených 
osob do společnosti, 
zaměřené na vyrovnávání 
příležitostí mužů a žen na 
trhu práce, projekty s cílem 
vyškolení zaměstnanců 
různých firem či osob 
nezaměstnaných či 
ohrožených dlouhodobou 
nezaměstnaností, pro-
jekty podporující vznik 
mateřských center apod. Příkladem úspěšného 
projektu je např. „Denní centrum pro 
nezaměstnané nad 50 let“, které re-
alizuje občanské sdružení Projekt Interevium. 
Toto denní centrum můžete najít v Týnské ulici 
21/1035 v Praze 1. V denním centru Intere-
vium se scházejí lidé nad 50 let, kteří ztratili 
zaměstnání. Centrum jim dává pocítit, že nej-
sou v této situaci sami a že se dá toto změnit. 
Centrum poskytuje praktické rady psychologa, 
při obtížích spojených se ztrátou zaměstnání, 

dále rady právníka, například pokud jde  
o případ diskriminace z důvodu vyššího věku. 
Dále centrum poskytuje praktické rady jak 

napsat životopis, 
zorientovat se  
v rekvalifikačních 
kurzech, kurzy na 
PC a přístup k den-
nímu tisku.

KdE jEště 
můžEtE 
PřEdKládat 
ProjEKty?
V rámci pro-
gramu JPD 3 je 
v současné době 

nasmlouváno 68 % přidělených finančních 
prostředků na období 2004-2006. Stále je ještě 
možno předkládat projekty na Úřad práce hl.m. 
Prahy v těchto oblastech podpory: Opatření 1.1 
Rozšíření a zvýšení adresnosti aktivní politiky 
zaměstnanosti, Opatření 2.2 Sladění rodin-
ného a pracovního života a v Opatření 4.1 
Zvýšení adaptability zaměstnavatelů 
a zaměstnanců na změny ekonomických 
a technologických podmínek jako podpora 
konkurenceschopnosti. Připravována je také 

výzva v Opatření 2.1 Integrace specifických 
skupin ohrožených sociální exkluzí, 
jejímž vyhlašovatelem je Hlavní město Praha 
Další podrobnosti lze získat na stránkách www.
esfcr.cz nebo www.mpsv.cz

PřílEžitost Pro dodavatElE 
zboží a služEb 
Na čerpání finančních prostředků z ESF se 
kromě úspěšných žadatelů mohou podílet  
i různí dodavatelé. 
Na stránkách www.esfcr.cz v záložce  
Zadávací řízení jsou vyhlašována výběrová 
řízení na různé druhy dodávek a služeb pro 
účely vybraných projektů. Příležitost přihlásit 
se a zadávacího řízení se zúčastnit mají všichni 
dodavatelé, kteří splňují podmínky stanovené 
v zadávací dokumentaci.
V současné době je možno zaslat nabídku do 
více než čtyřiceti zadávacích řízení. Nejčastěji 
se jedná o dodávky učebních pomůcek, 
kancelářské a výpočetní techniky nebo nákup 
služeb v oblasti zajištění vzdělávacích kurzů. 
Cena jednotlivých zakázek začíná již od 100. 
000 Kč, většinou od 500.000 Kč výše. Zakázky 
v hodnotě na 2 mil. Kč jsou v souladu s prav-
idly programů vyhlašovány v režimu zákona  
o veřejných zakázkách.
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Když v neděli 8. listopadu 1620 před 
polednem zahájily valonské pluky císařské 
armády útok na nedokončené obranné 
pozice vojska krále fridricha falckého  
a českých stavů na jihozápadním svahu 
Bílé hory, měly pouze vyvolat „větší šar-
vátku“, která by ukázala, zda slabší stavov-
ské vojsko bude klást stejně houževnatý 
odpor jako v předchozích dnech za bojů 
v okolí rakovníka. Počáteční fáze střet-
nutí tomu nasvědčovala, avšak pouze do 
okamžiku, kdy šarvátka přerostla v bitvu 
a měly do ní zasáhnout elitní žoldnéř-
ské regimenty stavovské armády. Polovina 
českého pěšího pluku Thurnova a po něm  
i část pluku Kaplířova, které stály ve středu 
bojové sestavy, před blížícím se nepřítelem 
pouze vystřelily do vzduchu, zahodily muš-
kety a daly se na bezhlavý útěk. Po cha-
bém odporu je následovaly i dva pluky 
Hohenlohovy a poté spojenecká uherská 
jízda. Bojová linie na bělohorské pláni se 
zhroutila, a když selhalo i stavovské vrchní 
velení, nezabránil porážce ani statečný boj 

STRÁNKY Z PRAŽSKÉ HISTORIE    XIX.

NábřEží v roce 1934.
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a katolíky, vzbouřenci a císařovými věr-
nými. Vše skončilo 15. listopadu, kdy 
zástupci Pražanů a šlechtických stavů 
složili oficiální bezpodmínečnou kapitu-
laci a odpřisáhli věrnost ferdinandovi II. 
jako dědičnému panovníkovi. Vévoda Max-
milián vzápětí ukončil své poslání, pře-
dal vládu nad Prahou císařskému komi-
saři Karlovi z Lichtenštejna a s vojskem  
i s 2000 vozy kořisti opustil město. 

Následovala fáze vyšetřování a tres-
tání viníků a účastníků „ohavné rebelie“, 
která vyvrcholila proslulou „staroměstskou 
exekucí“ – popravou vůdců protihabs-
burského stavovského povstání dne 21. 
června 1621 na Staroměstském náměstí. 
Stojí za připomenutí, že mezi sedmadva-
ceti popravenými „českými pány“ bylo jen 
10 šlechticů, zato 17 měšťanů a z nich 15 
Pražanů. Dalších 43 předních Pražanů 
bylo zatčeno, uvězněno anebo vymrskáno 
z města a prohlášeno za psance. Skuteč-
nou pohromou bylo vyhlášení tzv. generál-
ního pardonu v únoru 1622, podle něhož 
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Bitva u Prahy a její 
osudné následky 
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STARoměSTSKá ExEKUCE 21. června 1621 na dobovém letáku.

pro informace z kultury
Informační internetové stránky Prahy 

www. praha-mesto.cz jsou od června letoš-
ního roku bohatší o novou rubriku Kultura. 
Stránky uvádí Bohumil Černý, radní hlav-
ního města pro kulturu a cestovní ruch. Na 
nových webových stránkách Praha předsta-
vuje dění v oblasti kultury a umění, které 
město podporuje významnou částí svého 
rozpočtu. V tomto směru je Praha více než 
srovnatelná s ostatními evropskými met-
ropolemi světového historického a kultur-
ního významu. A protože chce být Praha 
živá a přitažlivá pro své obyvatele i návštěv-
níky, věnuje nemalé úsilí nejen historii, ale 
právě současnosti, živé kultuře. Nově před-
kládané informace tak zároveň budou ilu-
strovat nové trendy a směřování kulturní 

politiky hlavního města Prahy do 21. století. 
Stránky také nebudou sloužit jen pasivním 
zájemcům o kulturní dění, ale i těm, kdo se 
na něm aktivně podílejí. Bude na nich možné 
získat veškeré aktuální informace o udělo-
vání grantů a dalších forem podpory umění 
hudebního, divadelního, výtvarného, taneč-
ního a dalších uměleckých forem a všechny 
informace pro žadatele, kontakty na pracov-
níky odboru kultury atd. Praha v průběhu 
posledního roku změnila systém přidělování 
kulturních grantů a otevřela celý proces nej-
širší veřejnosti. Nové stránky jsou pokra-
čováním tohoto trendu, dále zvyšují trans-
parentnost rozhodování o podpoře kultury  
a zlepšují informovanost veřejnosti i odbor-
níků a profesionálů.   (red)

českých dělostřelců, čtyř praporců mla-
dého hraběte Thurna a doposledka vzdo-
rujícího pluku moravské pěchoty hraběte 
Jindřicha Šlika. Zbytky stavovské armády 
se spasily útěkem za pražské hradby  
a bojiště ovládla spojená armáda císaře 
ferdinanda II. a Katolické ligy pod vrchním 
velením vévody Maxmiliána Bavorského. 

Střetnutí na Bílé hoře, o němž se 
v zahraničních pramenech často hovoří 
jako o bitvě u Prahy, nebylo nijak rozsáhlé 
ani krvavé. Bylo rozhodnuto za pouhé půl-
druhé hodiny a na bojišti bylo posbíráno  
a pohřbeno něco přes 1600 mrt-
vých z obou stran. O to osudovější byly 
následky bitvy. Již 9. listopadu stavov-
ské velení rezignovalo na obranu opevně-
ných pražských měst a „zimní král“ frid-
rich opustil své hlavní město a odjel do 
Slezska. Pražané se o den později vzdali 
na milost a nemilost Maxmiliánovi jako 
zplnomocněnému zástupci císaře ferdi-
nanda. V noci na 11. listopad vtrhla císař-
ská i ligistická armáda do města a násle-
dovalo pětidenní bezuzdné drancování  
a rabování měšťanských domů i šlechtic-
kých paláců, vymáhání peněz a cenností, bití, 
mučení a znásilňování, při nichž žoldnéřská 
soldateska nerozlišovala mezi protestanty  

odpuštění zločinu vzpoury mělo být vykou-
peno peněžitými pokutami a majetkovým 
potrestáním viníků. Konfiskaci propadlo 
přes 200 měšťanských domů a pokuty 
uložené zbídačeným měšťanům přesáhly 
sumu 200 000 kop míšeňských grošů.

Dovršením vlny perzekucí byla násilná 
rekatolizace. V prosinci 1621 byli z Prahy 
vypovězeni protestantští kněží a měst-
ské rady byly obsazeny výhradně katolíky. 
V březnu 1624 bylo katolické nábožen-
ství prohlášeno za jediné přípustné v zemi, 
ostatní vyznání byla označena jako kacíř-
ská a zakázána. Za měšťany směli být 
nadále přijímáni jen katolíci. roku 1627 
zahájily činnost rekatolizační komise, které 
předvolávaly na radnice všechny měšťany 
a nutily je k rozhodnutí buď změnit vyznání, 
anebo do konce května 1628 uhradit své 
závazky, prodat majetek a odejít do exilu. 
exil zvolilo asi 700 měšťanských rodin  
a kolem 3000 osob. Byla to velmi citelná 
ztráta, neboť do exilu odešlo více než 
pět procent obyvatel tehdejší Prahy, pře-
vážně příslušníků měšťanských elit, rad-
ního patriciátu a městské inteligence.  

 Václav Ledvinka

 Praha se zvolna blíží k polovině roku věno-
vaného Mozartovu výročí. To je letos motem 
turistické sezóny, Mozartem žije pražská 
kultura a k rozsáhlému celoročnímu pro-
jektu Mozart Praha 2006, který oslavuje 250. 
výročí narození geniálního skladatele, spo-
jily síly desítky kulturních a dalších organi-
zací a hlavní město Praha. 

Mozart k Praze patří, je chápán jako samo-
zřejmá součást duchovní sféry města a jisté je, 
že spojení Prahy se světoznámým skladatelem 
je pro mnohé naše i zahraniční návštěvníky 
objevné. A znamená pro ně zvláštní důvod 
k návštěvě naší metropole. Počet návštěvníků 
Prahy i letos roste a přitahuje je kromě krásy 
města také mozartovský rok. Druhá polovina 
mozartovského roku bude na akce ještě bohatší, 
než byla ta první. Zejména milovníci hudby se 
mohou těšit na 12. červenec, kdy bude uvedena 
nová verze opery Don Giovanni v nastudování 
souboru Opera Mozart, stranou nezůstává 
samozřejmě ani pražská Státní opera, která má 
v repertoáru Kouzelnou flétnu. S Mozartem je 
spojen i letošní ročník festivalu Pražské jaro.  
A také hudební festivaly Opera Mozart, Léto na 
Bertramce, Pražské hudební slavnosti, Letní 
slavnosti staré hudby a Struny podzimu, na 
které se můžeme těšit. Šestého září proběhne 
také Primátorský den na Bertramce, v říjnu 
nás zase čeká premiéra opery La clemenza 
di Tito ve Stavovském divadle či slavnostní 
představení k výročí její premiéry. Na listo-

Rok mozarta je v polovině

pad je připravena vernisáž výstavy Mozartův 
památník v Klementinu a především verni-
sáž výstavy Praha Mozartova v Clam-Galla-
sově paláci. 

Právě ta završí celý rok oslav 250. výročí na-
rození tohoto hudebního génia. Ukáže jeho 
soužití s hlavním městem Českého království 
a jeho obyvateli; připomene nejen ovace, které 
Praha připravila velkému hudebníkovi, ale  
i dobový kontext kulturního, zejména hudeb-
ního a divadelního, života, jeho významné 
představitele a některé další dobové události, 

jakou byla například právě korunovace Leo-
polda II. Je symbolické, že výstava, jejíž konec 
je naplánován na 27. 1. 2007, tedy na den 
Mozartových narozenin, se uskuteční právě 
v Clam-Gallasově paláci, těsně spjatém s jed-
ním s Mozartových pobytů v Praze. Dal-
ších akcí spojených s mozartovským rokem  
v Praze jsou desítky; podrobnosti o projektu 
MOZART PRAHA 2006 včetně aktuálního pro-
gramu akcí najdete na internetových strán-
kách www.mozartprague2006.com.  

 Bohumil Černý, radní hl. m. Prahy

STAvovSKé dIvAdlo čeká v říjnu premiéra opery La clemenza di Tito.

NábřEží po náletu spojenců 14. 2. 1945. NábřEží a Tančící dům dnes.
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Příště: Praha za třicetileté války

P  raha je známa především svými histo-
rickými památkami moderní architek-

tura v Praze většinou zahrnuje prvorepub-
likové období, kdy se stává mezinárodně  

a světově proslulou. Dnes je to již také his-
torie. éra socialismu pak měla zcela jiné 
starosti. a tak Praze chybí  moderní sou-
časná architektura světových parametrů. 

O. Gehryho (1929). Budova má devět nad-
zemních a dvě podzemní podlaží. Do žele-
zobetonové konstrukce je zakomponováno 
99 originálních fasádních panelů. Svůj 

Tančící dům
existuje však jeden příklad takové architek-
tury, který vzbudil zasloužený ohlas ve světě. 
Je to Tančící dům na rašínově nábřeží,  od 
jehož zkušebního provozu a slavnostního 
otevření uplyne v tomto měsíci 10 let.

Proluku po domě zničeném při americ-
kém náletu na Prahu koupila v roce 1992 

pojišťovna Nationale Nederlanden. 
Pro stavbu domu vybrala pro-

jekt architekta Vlada Milu-
niče (1941), jenž přizval 

ke spolupráci světově 
proslulého archi-

tekta franka 

název získala budova díky svým dvěma 
věžím, připomínajícím postavy legendár-
ních tanečníků: Ginger rogersové a freda 
astaira. Tanečníka charakterizuje věž 
kamenná, tanečnici skleněná. Na vrcholu 
„mužské věže“ je umístěna kopule s kon-
strukcí z kovových trubek potažená nere-
zovou síťovinou s oky. Představuje hlavu 
Medúzy. autorem této kopule je frank 
O. Gehry. Na tvorbě interiéru se podílela 
také známá londýnská architektka čes-
kého původu eva Jiřičná. 

Tančící dům se svou ojedinělou formou, 
plasticky řešenou architekturou a vstu-
pem do prostoru ulice masivními sloupy 
stává ojedinělým příkladem kvalitní sou-
časné architektury. V roce 1996 získává 
po zásluze prestižní ocenění amerického 
časopisu  Time.

Mgr. Bohumil Černý, 
radní hl. m. Prahy

Letos uplyne 450 let od založení akade-
mického gymnázia ve Štěpánské ulici, dnes 
nejstarší školy tohoto typu v české repub-
lice. Oslavy tohoto jubilea zahájí 13. června 
jarní koncert Komorního orchestru a Pěvec-
kého sboru gymnázia. O den později se bude 
konat historický průvod v dobových kostý-
mech. Vyvrcholením oslav by mělo být říjnové 
slavnostní shromáždění v Klementinu, kde se 
v roce 1655 začala psát historie tohoto vzdě-
lávacího ústavu. Gymnázium rovněž jako vzpo-
mínku vydává almanach.  (red)

 19��  19�� �00�

Výročí gymnázia

Druhá polovina mozartovského roku bude na akce ještě bohatší
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